



The October Riots in France: A Failed Immigration Policy or the Empire Strikes Back?

Authors: Haddad, Yvonne Yazbeck¹; Balz, Michael J.²

Source: International Migration, Volume 44, Number 2, June 2006 , pp. 23-34(12)

Publisher: Blackwell Publishing

Abstract:

In October 2005, the predominately Arab-immigrant suburbs of Paris, Lyon, Lille and other French cities erupted in riots by socially alienated teenagers, many of them second- or third-generation immigrants. For many French observers, it was a painful reminder that France's immigration policy had, quite bluntly, failed. The grand French ideal of *égalité*, the equality of all citizens of the Republic, itself a by-product of France's colonial past, demonstrated its incompatibility with twenty-first century reality.

The French immigration experience is markedly different than those of other European countries, as France's is tainted by colonial history, republican idealism, a rigidly centralized government structure, and deep-seeded traditions of xenophobia. Indeed, the nineteenth century French policy of the *mission civilisatrice* (civilizing mission) still influences French policy toward its immigrants today: rather than accept cultural differences, the French government demands that all its citizens adhere to a rigid and exclusive "French" identity.

As such, the children of the generation of immigrants that the French government actively brought to France to fuel its post-war expansion now find themselves unemployed and socially marginalized. Government social structures meant to ease the disparity between social classes, such as public housing and education, generally do more to aggravate problems than to solve them; public housing is woefully inadequate and the education structure institutionalizes the poor quality of schools in immigrant communities. Despite this generally poor outlook, the French have recently made some progress toward better integration of their immigrant communities, though these efforts are generally met with wide-spread demagogic and populist opposition.

French

LES ÉMEUTES D'OCTOBRE EN FRANCE: ÉCHEC DE LA POLITIQUE

D'IMMIGRATION OU L'EMPIRE CONTRE-ATTAQUE?

En octobre 2005, dans les banlieues de Paris, Lyon, Lille et d'autres villes françaises, où prédominent les immigrés arabes, des émeutes ont éclaté, menées par des adolescents socialement aliénés, dont beaucoup étaient des immigrés de deuxième ou troisième génération. Pour nombre d'observateurs français, ces événements ont douloureusement confirmé que la politique d'immigration de la France était un échec cuisant. Le magnifique idéal français d'égalité de tous les citoyens de la République, lui-même un sous-produit du passé colonial de la France, se révélait décidément incompatible avec la réalité du 21^e siècle.

En matière d'immigration, l'expérience de la France est sensiblement différente de celle des autres pays européens, la France étant marquée par une histoire coloniale, un idéalisme républicain, une structure gouvernementale rigide et centralisée et une tradition de xénophobie profondément ancrée. D'ailleurs, l'approche française de la mission civilisatrice, qui avait cours au 19^e siècle, continue d'influencer la politique de la France à l'égard de ses immigrés: plutôt que d'accepter les différences culturelles, le Gouvernement français exige que tous les citoyens adhèrent à une identité « française » à la fois rigide et exclusive.

Les enfants des immigrés que le Gouvernement français avait fait venir en France pour soutenir son expansion d'après-guerre se retrouvent maintenant au chômage et socialement marginalisés. Les structures sociales gouvernementales destinées à atténuer les disparités entre classes sociales, notamment le logement social et l'enseignement, font souvent plus pour aggraver les problèmes que pour les résoudre. Les logements sociaux sont cruellement insuffisants et le système d'enseignement institutionnalise la mauvaise qualité des établissements scolaires fréquentés par les communautés d'immigrés. Malgré ces perspectives généralement médiocres, les Français ont fait des progrès dans le sens d'une meilleure intégration de ces communautés, bien que ces efforts se heurtent généralement à une importante opposition teintée de démagogie et de populisme.

Document Type: Research article

DOI: 10.1111/j.1468-2435.2006.00362.x

Affiliations: **1:** The Center for Muslim-Christian Understanding, Edmund A. Walsh School of Foreign Service, Georgetown University, Washington, DC, USA. **2:** Research Assistant to and former student of Dr. Yvonne Haddad.

Links for this article

- <http://www.ingentaconnect.com/bpl/imig/2006/00000044/00000002/art00003>
- <http://openurl.ingenta.com/content?genre=article&issn=0020-7985&volume=44&issue=2&spage=23&epage=34>
- <http://dx.doi.org/10.1111/j.1468-2435.2006.00362.x>